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„… ale i z těchto slov cítím, že by se z nich daly
vyvodit závěry, jaké nemám na mysli, přestože je
doplňuji příklady.“

Vincent van Gogh

„Omlouváme se, ale nejsme si úplně jisti, jak to
myslíte.“

Korintští sv. Pavlovi
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Úvodem:

Neznali jsme se, když jsem Dana Bártu poprvé požádal o rozhovor.
Bylo to pro časopis Instinkt, kde jsem tenkrát pracoval, někdy na
jaře roku 2008, a on neprojevil zrovna velké nadšení. Nechtělo se
mu, ostatně jako obvykle, když jde o rozhovor pro média. Ale trochu
jsme se nad tím zasekli po nějakém jeho koncertě, dali si pár
panáků... a nakonec přece jen svolil. Ovšem s podmínkou, že nebu
deme mluvit, jen si psát. Přes skype. Nikdy jsem to předtím nedělal
a nechtělo se mi ani teď.
„Rozhovor bez osobního kontaktu je na houby,“ namítl jsem.
„Nesmysl. Bude se ti to líbit. Když píšu, jsem to víc já,“ opáčil
– a stejně nebylo na vybranou. 
Měl pravdu. Líbilo se mi to. Dostalo to jiné tempo, otázky i odpo
vědi jinou váhu. Dan je obratný vypravěč, když už se pustí do
povídání, ale teprve když píše, vynikne nejlépe jeho pozoruhodný
cit pro jazyk, nezvyklé obraty, zkomoleniny a nečekané pointy. 
Líbilo se mi to tak moc, že jsem Danovi navrhl, aby pro Instinkt
začal psát. Napadlo mě, že by mohl začít třeba rozhovorem
s Karlem Gottem. Nebyl proti, ale neklaplo to. Klapla ovšem jeho
série textů o přírodě. Nenápadně vtipné postřehy z jeho pilného
nejen přírodovědného samostudia a z cest od Šumavy po Namibii
patřily k tomu nejlepšímu, co se mi kdy v časopise dostalo od
externisty pod ruku.
Spřátelili jsme se, občas se potkali, leccos probírali. Po jednom
opravdu dlouhém hovoru od soumraku do úsvitu u Romana
Holého na zápraží v Dlouhé Vsi jsme si začali pohrávat
s myšlenkou, že bychom v tom žvanění mohli pokračovat nějak
pravidelněji a uceleněji. 
Napišme skypový rozhovor, napadlo nás dokonce. 
A taky že jo. 
Psali jsme si déle než rok. Po večerech, po ránech, z domova,
z hotelů, ne často, ne málo. Snažil jsem se držet žurnalistickou
formu, kde se ptám a Dan odpovídá, ale někdy se to zvrtlo…

Petr Skočdopole
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[22. 11. 2011 21:01:19] 
Začátek. Mezitím fotbalisté postoupili na EURO. Ministr Kocourek
přiznal, že odklonil miliony. Kapela J.A.R. odehrála svůj pravidelný
výroční koncert v Lucerně. V ústecké zoo se narodili dva tamaríni
bělohubí. Dan Bárta odklonil asi sedm stovek, dojel šňůry s Richardem
Müllerem j. h. a s  J.A.R. a odjíždí na šňůru s triem Roberta Balzara; po
padesáti podzimních odehraných koncertech vypadá trochu jako bělo-
hubý kocourek za euro.

Až jednou někdo dočte tohle povídání, co by si měl pomyslet
o chlapíkovi jménem Dan Bárta?

Nevím. Spíš by bylo dobrý, aby si sem tam pomyslel něco o sobě. Mně
by stačilo, kdyby nenabyl dojmu, že je to další čistá zbytečnost,
postradatelnost, otrava, což jako tak jako tak je, ale zatím jsem to
myslel přízemněji než v tom smyslu, že stejně jednou všichni odej
deme do věčných lovišť.

To je ještě daleko. Konec knihy i věčná loviště. Před pár dny,
17. listopadu, J.A.R. slavili dvaadvacet let. Kdo by si to na začátku
pomyslel, že na ně po takových letech bude chodit vyprodaná
Lucerna. Ty jsi ale na počátku nebyl, co jsi vlastně dělal v den,
kdy tahle kapela vznikla? Kdo jsi tenkrát onoho 17. listopadu
1989 byl?

Kristaboha. Nejdřív jsem se trochu divil, co se děje. Byl jsem drobet
zvědavej, jak kdo co myslí. Byl jsem na nástavbě v Plzni na rentgenu.
V tý době už člen skupiny Výprodej. Nehráli jsme, stávkovali jsme.
Motal jsem se po Plzni s trikolórou, dozvídal se to i ono. Párkrát jsem
byl na náměstí v davu. Jak se začalo skandovat Charta do toho, šel
jsem znechuceně domů. Ve škole debatil se spolužačkama o Havlovi
a Západu a demokracii a takovejch těch věcech, o kterých jsem věděl
kulový. Zastával jsem poměrně, ehm, konzervativní postoj, to zna
mená jemně prosocialistickej. Zkrátka pěkně znormalizovaný
mladík jsem byl. Když byla generální stávka, jedna holka ve třídě
řekla, že je bezva, že se hejbou ledy, ponivač odpadne radiodiagnos
tika. Tak jsem se namích a že dav jako dav, a já že se budu raději učit
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a do stávky jsem nešel. Ze třídy tehdy s tím, že jsem blbec, odešly asi
čtyři holky, jinak nikdo. Pak jsem se dozvídal víc a víc a po pár týd
nech přivezl na vlastnoručně vyrobených átrojkách s hesly revoluci
do Dlouhý Vsi a vylepil ji na zastávce u konzumu. V Plzni jsem pak
byl na koncertě skupiny Olympic, která ale nakonec nehrála, seděli
na jevišti ještě s nějakýma plzeňskýma muzikantama, ehm, spíš
takovýma podnikatelama, no, a nad nima nápis KSČ, VRAŤTE NEPRÁ
VEM NABYTÝ MAJETEK. Tak nějak mi to celé hořklo v ústech, ale na
jednou se dala sehnat spousta muziky, a knížek taky, nemusel jsem
mít přehrávky, abych mohl hrát a zpívat, nebyl jsem příživník najed
nou, já najednou nemusel povinně na vojnu, dala se kouřit tráva a smát
se všem směšnejm lidem, co jich jen na světě bylo, se dalo, a to mi
přišlo dobrý. Tak jsem pomalu přešel na stranu demokratizující se
mládeže, jakkoliv nápis na zdi mého pokoje hlásal někdy kolem
Vánoc 89 „Polibte mi prdel, lidé dobré vůle, neboť vlk se nažral a
kozy zůstaly celý“:)

Ty asi obecně nebudeš moc euforickej typ, co?

Euforickej jsem, jenže se nadchnu spíš pro kraviny. Třeba, že jestli
se má jádro k obalu atomu jako hrášek k norimberský letecký hale,
pak při vší úctě musí být i hmota ve smyslu železný nosník nebo
třeba pohoří a jeho podloží v podstatě prázdnej prostor, to mě
dokáže nadchnout. 

Aha. Zaujal mě ten tvůj devatenáctiletý prosocialistický kon-
zervativní postoj uprostřed té prokapitalistické euforie. Čím to?
Souvisí to nějak s tvými rodiči?

Ani ne. Naši káesčíci nebyli, táta na ně tak zběžně doma nadával
a máti na něj Honzo, nech toho. My jsme v tomhle smyslu politiku
neřešili. Táta chtěl, abych se dobře učil, máma, abych byl hodnej
a slušnej a pracovitej a nelhal a tak, takový ty běžný lidský ctnosti.
Možná jsem jen příliš fandil dobru v pohádkách a měl drobet
přepíčenej smysl pro spravedlivost a byl důvěřiv. Doma, když jsem
byl ještě v Sokolově kluk, jsme běžně koukali na ZDF a ARD, ale mně
žádnej rozdíl kromě jazyka vůbec nedocházel. Možná bych dal
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dohromady foneticky pár tehdejších reklam, ale to je asi tak všechno.
Spíš šla prostě politika tak nějak úplně mimo mě. S hochy na gymplu
jsme ostentativně pohrdali konzumní společností, dokonce jsme
i používali tohle slovo. Bavili nás hipíci, což jsou sice zápaďáci, ale
levičáci…

Politika jde mimo tebe i teď? 

Nejde mimo mě, vnímám ji tak jako občansky, ale to bys musel být
konkrétnější. Politika je ošemetná věc, ne pro ni samotnou, ale proto,
že jsem v podstatě naivní a idealistický člověk, mám ten dojem, é, mám
tendence příliš věřit tomu, co zrovna čtu nebo s kým se zrovna ba
vím. Nebo příliš citlivý jsem. Jako emotivní, myslím. Ale politika je
věcí vyjednávání, to už ve svým věku samo sebou umím a vím, proč
to dělám, ale jsem radši, když vyjednávat nemusím. Není to pro mě
vhodná hra, vyčerpává a rozesmutňuje mne.

Znáš nějakého politika osobně? Přes takovou zkušenost se
někdy líp chápe, čemu ti lidi vlastně čelí.

Osobně jako z očí v oči ano, dokonce se s nějakými i zdravím, ale v té
chvíli prožívám ještě větší zmatek – neznáme se dost osobně. Někteří
jsou vlastně sympatičtí, jiní ne. Někteří jsou směšní, jiní nebezpeční,
ale to jsou jen dojmy, takoví mi připadají na první pohled nebo kontakt.
Velmi rád bych nikoho z nich nepodezříval, ale trochu podezřívám
všechny. Někteří musí být velice chytří, i když leckdy spíš ve smyslu
vychytralí. Jestli je pravda, že moc je brána k ženám a majetku, pak
někteří vypadají, jako by se zacyklili v prostředku samém. Že jako
se nedostanou k cíli, taková drobná psychopatologie. Ale jistě jsi
správně postřehl, že se z toho snažím nějak vycouvat. Nemám žád
nou silnou osobní zkušenost s politikem, zato velké zkušenosti
s mediálním obrazem jako takovým. To, co se občas dozvídám, mě
nutí, abych byl zdrženlivý, ne proto, že bych se bál, ale proto, že ctím
princip jakéhosi bazálního práva na spravedlnost. A nebaví mě gene
ralizovat. To je ale hezká politická věta:)

No vidíš, mohl bys to zkusit třeba u Babiše, bude brát nové tváře.

zvanivy danek FIN FIN_Zvanivy Danek  14.10.13  16:21  Page 11



12

Tvá milá je tisková mluvčí politické strany. Nemáš o ni v tom
světě podezřelých chlápků strach?

Ani vlastně ne. Vlastně čím dál menší. Pracovití někteří jsou, dokonce
i vypadají, že jim o něco jde, ale snažím se stát stranou, už kvůli sobě.
A na Babiše kašlu, podezřelý je mimo jiné to, že se byznysmeni snaží
podílet na moci přímo, dřív šli a chodili přes různý skupiny a lobbisty
a podobně, ale dneska populisticky vyhlásit vyčištění Augiášova
chlíva (hovnama z loňska, mimochodem), koupit si za těžce (ale
podezřele) vydělaný peníze pěkný mediální obraz a pak si případně
přizpůsobit zákony podle toho, s čím si představuju, že budu ob
chodovat, je z nějakého důvodu v kurzu. U nás vážně stačí už jen
podlehnout pocitu jednookosti a drobátko si zachtít… Potíž všech
těchhle rychlokvašených, v uvozovkách politických subjektů spočívá
hlavně v tom, že se vylíhnou v jedný hlavě. Nereprezentují žádnou
dohodu, žádný směr, jsou jen developerským projektem. Mohly by
fungovat jen, a to kdoví jestli a jistě ne pořád, kdyby vyhrály volby
úplně na celý čáře. Neumějí vyjednávat. Nepočítají s tím. Nemají kam
uhýbat, jak manévrovat a tak dále. Stát není firma, to se mnoho
chytráků velice plete, ale velice. Ten sílící dojem všech vrstev
společnosti, že peníze zmůžou všechno, mě drtí, upřímně řečeno.

Když je řeč o penězích… Jsi český top zpěvák skoro dvacet let.
Karel Gott v tvých letech a v režimu, který se tvářil, že o prachy
přece nejde, měl obří vilu nad Prahou. Nechci ti fandit, ale při
pohledu na tvé nájemné bydlení v činžáku cítím kapku ne-
spravedlnost, jak to, že naproti jeho vile nestojí tvoje?

Tsss, lepší je umět opravdu zpívat a opravdu to, co opravdu chci, než
mít vilu nad Prahou, kámo, to mi věř:) Když dostal KG státní vyzna
menání, vylila se ze mě taková nahořklost, někde to najdu, je toho
skoro stránka, ale bude to soukromé, jen mezi námi, mít úctu k šedi
nám patří k mé věci…

No počkej, to by byl materiál, který by nám pomohl knihu prodat
i v německém překladu, zvaž to.

Když myslíš…
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E-mailem dorazila od Dana za nějaký čas tato zásilka:

Jednou ze základních charakteristik totalitního systému je přehrazení
a filtrace toku informací přicházejících do tohoto systému zvnějšku
a existence privilegované vrstvy jeho obyvatel, která má na příjem
a zadržování těchto informací monopol a dále s nimi nakládá, a to
účelově. Téměř vždy manipulativně a velmi často zištně. Národní
umělec Karel Gott do této privilegované vrstvy patřil. Vzhledem
k jeho nadání je ovšem spíše zlou ironií osudu, že těžiště jeho tvorby
spadá do období let 1960 – 1990 (kryje se s vládou komunistů
v Čechách). Jeho um spočívá v interpretaci, autorem není. Výběr
repertoáru však interpretačním kvalitám, možnostem a schopnos
tem Karla Gotta často neodpovídal a neodpovídá. Jakkoliv jeho
hlasová technika (intonace, dikce, barva, výdrž, elasticita, vedení
a dynamika tónu) a jeho koncentrace a nasazení při živém provádění
písní snesou velmi přísná měřítka, při bližším zkoumání vyjde na
jevo, že jeho muzikální talent je, s ohledem na jednu z bazálních
komponent hudby – totiž rytmus – poněkud neúplný. Přestože kouz
lo jeho osobnosti je mimo rámec běžné zkušenosti a velmi daleko
od průměru, jeho přínos – tedy příspěvek lidstvu – v oblasti reprezen
tace českých zemí na poli kultury je, co do formy, obsahu a popravdě
i úspěchu v poměru s jinými Čechy, kteří si pro svou svobodnou (!!!)
tvorbu (a tím pádem, z donucení, i život) zvolili mnohem „skutečnější“
prostředí neomezovaného světa (namátkou Miloš Forman, Jan
Hammer, Miroslav Vitouš, George Mraz, Jan Kaplický), přinejmen
ším diskutabilní. 
Karel Gott si nicméně své ocenění zaslouží, zcela v mantinelech bib
lického „čistému vše čisté, kdo smrdíš, smrď ještě, lovers keep on lo
ving“; směřoval k němu. Je to pracovitý, cílevědomý člověk a nepo
chybně zastává názor, že umění má být apolitické a líbivé – a pro
všechny. 
Masová kultura je ovšem z definice populistická a v tomto kontextu
vypadá udělení vysokého státního vyznamenání panu Karlu Gottovi
Hradem spíše příznačně než jakkoliv jinak. V tom smyslu, že pro
současný Hrad je důležitější učinit dobře spíše potenciálnímu voličstvu
než věci. V principu tedy celé ocenění vyznívá tak, jako by Sám Pan
Prezident Václav Klaus řečený Vlivný oficiálně přiznal a mediálně
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„řádně provětral“, komu že osobně, při příležitosti vyhlášení dalšího
ročníku ankety Zlatý Slavík zaslal hlas. Zkrátka použití Mistra Vel
mistrem.

Mou první emocionální reakcí na zmíněný fakt byl, přiznávám, mírně
pohoršený údiv, který byl záhy vystřídán pocitem marnosti a skepse.
Momentálně jen tak jako významně krčím rameny – vehementně se
snažím vnímat tuto „kauzu“ jako něco neodvratného a přitom banál
ního, jako dejme tomu počasí, úřední hodiny bankovní pobočky u nás
v ulici nebo tak něco.

Zákon hudebního tělesa
Těleso vynořené se všemi dostupnými prostředky snaží udržet na
hladině.

Navíc jsem si hořce vědom, že souhlas se zveřejněním tohoto výlevu
vypovídá mnohé i o mně samotném…

Hm, to asi jo, ale je to dobře vyjádřeno. Celkem mě tedy překva-
puje, že tě to takhle vzalo, ale vlastně jo, státní vyznamenání
v té dnešní podobě je úlet jaksi samo o sobě. Nejen pro Gotta,
obecně. To takhle dát to pilotům, co utekli do ciziny válčit za
tuhle zem, ale v době míru a blahobytu? To se pak spustí hádka
o Mašínech a tvrdí se, že to byli vrazi, zatímco na Hradě se při
chlebíčcích rozdají medaile herečkám a zpěvákům.

Jojo, státní vyznamenání. To když dostal James Brown jedno takový,
za propagaci kultůry a zdravého životního stylu v zahraničí, všude
se hrála ta jeho I’ M LIKE A SEX MAŠÍN, znám…

Tak tak. Takže zpět k tomu, že vila tvá proti té Mistrově nestojí.
Nejsou to ale přece jen velké svody, za pár kompromisních písní
nebo vystavenou tvář někde pořádně vydělat?

Ani ne. A někdy jo. Vlastně, když máš „dodat“ jen to řemeslo a přitom  
jsi zvyklý jen na svobodnou tvorbu, bývá to dilema skoro vždycky. 
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Někdy jsem se na sebe zlobil, že jsem trochu zbytečně zásadový, ale
mnoho toho nebylo. Když se člověk nemusí kontaminovat totalitním
režimem, jde v podstatě o prd. Pak si už člověk jen promyslí, co
všechno je ochoten udělat pro peníze. Já, kromě svobodné a dobro
volné práce, toho moc ochoten udělat nejsem, takže můžu mít buď
štěstí, nebo smůlu. Zatím je to parádní, děkuju velice. Jak stojí psáno:
kdo se rozhodne převracet svět, nemá právo si stěžovat, když uvázne
v jeho soukolí.

Takže dobře ti tak. K stáru odměnou ti bude dobré spaní, ať už
třeba pod mostem.

Houby, to bych musel mít vážně pech. To není moc pravděpodobný.

Co když přestanou chodit lidi, desky už se neprodávají, hlasivky
řeknou sbohem. Máš úniky?

Něco by se našlo. Daleko horší by bylo naučit se nebejt nasranej, než
se uživit, kámo, to mi věř:)

Zpívals odmala? Niterná nutnost, abych vzletně řekl?

Jo. Málo platný. Zpíval jsem od úplného mala. V rámci neurózy, kterou
jsem si uhnal ani nevím kde, totiž, že jsem sebou před usnutím mlátil
ze strany na stranu se zavřenýma očima a vydával zpěvavé zvuky,
dokud jsem se neunavil a neodpadl, jsem slyšel v hlavě leccos ryt
mického a melodického. Občas prošel kolem dveří nějaký rodič, ťukl
do dveří a zvolal: „Nevej!“ Byl to takový každovečerní náš rodinný
rituál pěkných pár let. Budu se muset zeptat našich, jestli jim z toho
občas nejebalo:) Svůj první honorář jsem dostával už ve školce.
Babička mýho kámoše, co bydlela v západním Německu, tak ta, když
přijela, zavelela: Dojeďte mi pro zpěváčka. Sjeli pro mě a já jel za
balíček třešňovejch a skořicovejch žvejkaček značky ION na koncert
výtahem do sedmýho patra. Všude voněl wofalor, já zazpíval tři lidov
ky, sbalil jsem žvejky a jel domů:) V pěti jsem písní „Kovář“ rozsekal
Hornický dům kultury a techniky na sokolovském Novém náměstí.
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A v šesti jsem si dal padáka z dětskýho sboru kvůli nějakejm mejm
dojmům. Paní učitelka Macková tehdy sázela krk, že se budu živit
hubou. Pořád je to stejný, akorát vím líp, co a proč dělám, hmm, a taky
se umím trochu líp ovládat, až k sebenenávisti, áááá:)

Solidní základ. Na scénu jsi pak vlítl jako celkem uřvaný zjevení,
dneska je tvůj projev daleko techničtější. To jsi do toho kdysi
šel úplně bez školení, pěveckého vzdělání?

Bohužel.

To ses mohl celkem brzy odrovnat.

Asi možná mohl. Ani vlastně nevím, jak jsem to tenkrát myslel, prostě
jsem do toho šel po hlavě bez hlavy. Odrovnat jsem se mohl, ale vím
to až dneska.

Prý teď pečuješ o hlasivky zodpovědněji. Říkala mi doktorka
ORL Dáša Černochová, že jsi jí nedávno dokonce posílal z turné
fotku svých hlasivek, aby ti je na dálku posoudila. Je to tak?

No jo, je to tak. Přece jen jsem pořád na cestách, Dáša taky, asi byl i ví
kend, byla to taková konzultace. Měl jsem zánět pravé hlasivky, což
moc legrace nebyla vlastně. To se poznalo podle toho, že jsem byl
naven děsivě klidný…:) Hlasivky jsou sval, rozezpívávání se, pár cvi
čení denně, zahřívání a vědomá práce při koncertě, abych to neurval,
nepřekřik, to patří k věci. Technika patří k řemeslu jako k lesu strom.

Tu poznámku o klidu moc nechápu. Když jsi zdráv, jsi neklidný?

Ale ne, jen že jsou jisté mody chování, že v opravdu vypjaté situaci
člověk leckdy panikaří méně než v nějaké běžné. Je to takové sebezá
chovné. S rozumem v hrsti, jakkoliv se srdcem v kalhotách. 

Jo tak, to je fakt. A tohle byl moment pro paniku? Jak je to vážný
pro zpěváka, když se zanítí ten nejpodstatnější sval jeho obživy?
Pár antibiotik a je to, ne?
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No, můžou tam být nějaký následky, který změní tkáň a její vibraci,
zjizvený okraj hlasivky jinak pracuje, tedy se můžou změnit všechny
možný parametry, od barvy až po rozsah, navíc se pak našinec pod
vědomě dost kontroluje, pořád se poslouchá, ne, jestli ladí a je v rytmu,
ale jestli je to to, co to bývalo. Hlasivky jsou párový orgán, zjedno
dušeně řečeno potřebuju kontrolovat štěrbinu mezi nimi, a tím, jak
hlasivky napínám, ovládám výšku tónu. Je to ve spojení s mluvidly
velice jemná motorika, jen ten sval nevidět. Představ si, že dáváš tělu
pokyn, aby zahýbalo prsty na ruce, a ono tě ignoruje, aniž by tě milo
stivě zpravilo o tom, že. Jenom to vidíš, že se ty prsty nehýbou, i když
ty s nimi „hýbeš“. Hlasivky nemají nervy komunikační, nebolí to a nic,
je to takové divné, dost děsivé odumření. Věříš, že chvilkové. Každou
chvíli se dozvíš, že jsi v klatbě, všechny tiky od povykování ve vyso
kých prázdných chodbách, pokusy zopakovat co nejrychleji ve správné
výšce a délce zvuk právě uslyšeného klaksonu, brumlání si v do
pravních prostředcích, pokašlávání „přes trubku“ a úmyslně hlasité
výdechy tě nachytají na švestce. O běžné řeči nemluvě. Kdyby to bylo
poškozený, nemohl bych si dělat, co chci. Obživa sem, obživa tam,
kámo, ale radost, smysl života, útočiště, tak nějak jako integrita – o to
bych velmi nerad přišel.

[6. 12. 2011 10:37:23] 
Vladimir Putin vyhrál se svou stranou Jednotné Rusko ruské par-
lamentní volby. Karel Gott vyhrál Českého slavíka. Výtvarník
Roman Týc odsouzen k měsíčnímu nepodmíněnému vězení. Dan
Bárta dohrál koncert s The Tap Tap, kde se opravdu pobavil z mnoha
dobrých důvodů. Dál dobrovolně zůstává na svobodě v nejednotném
Česku.

Přemýšlel jsem, cos minule psal o převratu. Našel jsem zají-
mavý video na webu, mrkni na to. Je to rok 1990, Zlatý slavík
s Bartošovou, Gottem a taky Krylem, Hutkou a Kubišovou. Mix,
z něhož už tenkrát mohlo být trochu jasný, že se toho vlastně moc
nezmění. Masová zábava zůstane vždycky masovou zábavou.

Panejo. Tak ten samet měl tu povahu, že to byla spíš urychlená evoluce
než revoluce. To, že si mnozí (včetně mě) mysleli, že to „správné“ po
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stupně nahradí to „špatné“, ještě neznamená, že se to stane. Nestalo.
Někteří můžou být vážně rádi, že nezažili Böhmen und Mähren v ak
tivním věku, zpívali by taky, až by se jim brady třásly. Ale o to zpívání
nejde, jde o to, že by se museli spřáhnout s vládnoucí terorpartou, aby
na tom zpívání taky mohli pořádně vydělávat. Zpívat (si) může každej,
vydělávat ne – platí v totalitě. Zpívat i vydělávat může každej – platí
(teoreticky) v tržní společnosti. Tak se to prostě tak nějak setrvačně
a idealisticky rozprostřelo do Slavíka roku devadesát. Masového. Bez
přílohy. Sotva se lidi napapali a ovoněli, na všechno zapomněli. Včera
mě v noci napadla taková kravina, jak vezmu záběry z devětaosm
desátýho a místo původní zvukový stopy dosadím jinou. Dav bude
skandovat místo „Svobodu!“ třeba „Kindervejce!“

To je dobrý, neříkej to Romanovi Týcovi, jinak to hned udělá za
tebe. Myslíš, že bys bez roku 1989 nebyl profesionálním zpě-
vákem? Třeba bys taky přistoupil na nějaké kompromisy.

Myslím, že bych bez roku osmdesát devět nebyl profesionálním
zpěvákem. Za a) v osmdesátým osmým jsem neuspěl u přehrávkový
komise, takže jsem měl zakázáno od státu živit se zpíváním jako
hlavním zaměstnáním, musel jsem mít jiný a k tomu si mimo pracovní
dobu tak jako přizpívávat. Za honorář v řádu desítek korun. Jako ama
térský zpěvák pod zřizovatelem, což musela být nějaká organizace,
třeba hasiči nebo svaz mládeže někde. Je ale pravda, že jsme postupně
měli čím dál víc lidí na koncertech, ale to bylo, až když jsem vlastně
začínal potřetí, tedy s Alicí, to už jsem se žádnejch chytrolínů ptát ne
musel. Ale pozor, aby bylo jasno, zpíval jsem ve svejch osmnácti jistě
dost bídně, byl jsem dříví z lesa. Kompromisy nevím. Já jsem opravdu
ambiciózní spíš umělecky než podnikatelsky, fakt. Takže když mi
někdo kecal do not, krapet jsem se durdil. A za druhý, párkrát jsem se
s tou naší podnikatelskošoubyznysáckou elitou v raných devadesátých
potkal – vlastně v podobných souvislostech jako Slavík ’90, jenže jsem
jako reprezentoval nastupující generaci, a bylo to dost tristní a smutný
poznání. Proto jsem dnes také jaksi velice šťastně mimo to. Ne mimo
hudbu, ale to taxikářský podnikání se zábavným zvukem. Za b) žil
bych úplně jiný život, nepotkal bych ty lidi, ale jiné, zkrátka kdyby a ryby
a tohleto.
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No právě, vždycky samo sebou záleží mimo jiné (charakter,
vzdělání, rodina…) na tom, koho kdy potkáš. Kdyby tě v roce ’88
zahlédl u přehrávek František Janeček a řekl ti: v tobě vidím
velký talent, budeš si říkat Mário a my z tebe uděláme boháče,
poslal bys ho do háje?

Poslal. Věřím jistě, že poslal. Můj první kšeft (a jedinej) někdy v roce
osmdesát osm byl ve velký Lucerně maturák. Dohrál jsem, šel jsem
za kapelníkem Extrabandu Jardou Rajtmajerem a dal jsem si sám
padáka. Tehdejší náš manažer to tak jako zkoušel, že jako rockové
kostýmy, měl jsem takovou bílou bundu s modrýma a červenýma
třásněma nebo co, prokristasvatýho:), no vydrželo to přesně to jedno
bolestný a zoufalý, nekonečně dlouhý hraní. Nepřijdu na to hned,
přiznávám, chvilku to trvá, jsem slušný a trpělivý člověk, ale…:)
Dokonce jsem měl tu drzost nevzít lano do rozjíždějících se Wanas
tovek… Navíc boháče! Kdyby řek hvězdu, to bych možná zakolísal,
ale boháče! V osmnácti! Po osmnácti letech dennodenního čtyřia
dvacetihodinového multimediálního dozvídání se, že bejt boháč je
zlo a svinstvo a zlo a svinstvo a zlo a svinstvo…

Tak jo. Řeknu ti, jak tě dnes vnímají některý lidi, co bych si mys-
lel, že si tohohle na tobě vážej. Seděl jsem s kamarádem, vliv-
ným pracovníkem seriózních médií, a říkám mu o tom, že spolu
píšeme tuhle knížku. Povídá: No jo, to se ale asi moc neprodá,
Dan Bárta není přece celebrita. To jsi měl radši sáhnout po
Michalu Davidovi. Cítíš se dotčen?

Drobet, ale ne vlastně moc. Ne proto, že by si nějakej tvůj vlivnej serió
zní kámoš, cheche, neuměl srovnat myšlenky:) Ale spíš, že kdekterej
vlivnej seriózní člověk uvažuje tímhle způsobem. Že je zmasírovanej
jako hračka na klíček, která když uvidí modrý světýlko, udělá haf haf.
Že si jako vlivnej a seriózní kámoš nedovolí používat vlastní mozek.
Teď to vypadá, že mě to vlastně pořádně namíchlo, tak klidně, ale
ne to, jestli já jsem nebo nejsem celebrita, to je relativní a nepod
statný, spíš jde o to, jestli takovej seriózní a vlivnej člověk připustí,
že vůbec může existovat někdo, kdo dělá něco ne proto, aby to pro
dal, ale proto, aby to prostě udělal. A že pak o to, aby se to prodalo,
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se postará, a to případně, někdo jinej. I za tu cenu, hypoteticky třeba,
že ze mě tu celebritu udělá, aby se to prodalo. I když pro tebe a pro
mě je podstatný, aby se to udělalo. Což ještě zdaleka ani neznamená
vydalo. Takže dělat něco s tím, aby se to prodalo, a ne udělalo, je za
jistých okolností velmi na hovno:) A podle toho to tak tady vypadá.
Prosperita je tu, ale dobrý pocit ne:)

Souvisí to ostatně znovu s tím Slavíkem. Letos jsem se na to díval.
Nelze tomu už upřít jistou zručnost, dokonce jakousi nadsázku
v moderování, pělo se tam dokonce nejspíš většinou naživo. Ale
byl to i tak spíš smutek. Nejsledovanější televize dá do prime-
timu soutěž založenou na pár hlasech nějakých hospodyněk,
zmasírovaných radiem Impuls, dvě hodiny se vítězové rozplý-
vají nad svým fantastickým úspěchem, mezi nominovanými na
objev roku je jakási banda Legendy se vrací Petra Šišky, pak
dcera Dalibora Jandy, nikdy jsem o nich neslyšel, a to jsem do-
cela hledač. A druhý den se ostatní média zabývají seriózně tím,
proč je Karel Gott stále nepřekonatelný. Kolikátý jsi vlastně byl,
když už jsme u toho?

Sedmej bez celý tý mašinérie škemrání o hlasy. Jenom z hraní si svýho.
Tomu říkám úspěch! Mainstream se zabývá maistreamem, odtud
mainstream. Mein stream je trochu mimo mainstream. Když main
stream analyzuje sám sebe, je to vlastně takové milé a logické malé
samopotvrzovací kolečko. Jestli to bylo živě, nevím, nemusím ti věřit,
já to neviděl. Vlastně jsem to prohrál, někde jsem totiž ten den
opravdu živě hrál. Pro plný klub. Jsem tomu rád, že mě to vlastně
minulo tak, že jsem o tom ani nepřemýšlel a výsledky si stáhnul jen
tak na baru, po něčí podobné otázce pár dnů po trachtaci. Před
rokem jsem byl devátej, to byl drobátko propad, dal jsem tomu pak
asi hoďku amatérské statistické analýzy u kompu. No, a teď sedmej.
Už to zase hezky leze nahoru, tak to má být:) Jednou jsem byl třetí,
seděl jsem v hledišti, nebylo to vůbec příjemné, spíš stresující, hm,
ale to bude spíš povahou. 

Takhle v nějakém tom rozboru ex post komentoval tvůj neúspěch
třeba skladatel Jaroslav Uhlíř: „Dan Bárta zpívá složitější písně,
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